

LA CONSEILLANTE
POMEROL

Pomerol, June 2017

Dear Sir or Madam,

The 2016 vintage is unquestionably an outstanding one for Bordeaux, and its success has been evenly spread over the different appellations. It was a vintage made up of surprises and paradoxes both in terms of climatic conditions and its intrinsic qualities. Rescued from the rains of spring, and then from the summer drought by desperately-needed September rain, the 2016 vintage today offers unparalleled opulence in its structure, aromatics and ability to charm.

For the Nicolas family, this is a vintage that mirrors more than ever before all the potential of the estate's unique terroir, to which the family remains passionately attached.

After a magnificent 2015, La Conseillante has once again proved its ability to fully express its great potential. When each great Bordeaux terroir is able to showcase its own individual qualities, it is all the more difficult for one growth to stand out. And yet the complexity, precision and elegance of our 2016 make it shine through brilliantly.

This vintage, which is on a par with a number of other great years (2005, 2009 and 2010 to name just some of the most recent) has unanimously won the plaudits of wine critics. Three leading wine writers (James Suckling, Antonio Galloni and Neal Martin) have given the highest ratings our estate has ever received, with an average score of 97.7/100, which ranks us among the top 15 estates in Bordeaux.

Our teams are constantly seeking levels of excellence with painstaking work in the vines and ever greater precision in the cellars. This 2016 vintage confirms that the technical choices made in recent years, guided by our care for the environment and our terroir, has enabled us to advance in the right direction.

Though only partially affected by the 2017 April frost, we wish to remain cautious as to predictions of crop yields for the coming vintage, having incurred an estimated loss of around 20%. In this particular context, we have decided to reduce by 20%, compared with 2015, the amount of 2016 to be released on the market this year.

Our last campaign was dynamic, lively and enthusiastic. We wish for the same success for the current one, so that lovers of La Conseillante, well represented in our traditional markets, may appreciate what we believe to be the greatest vintage we have made so far this century.

We once again reaffirm our support for and confidence in the Bordeaux négociant market and in our commercial partners around the world, and again we say that we are at their sides to help promote La Conseillante. The quality of distribution, which never ceases to progress thanks to your good work in the field, is an essential factor in the success of our centuries-old brand.

Yours faithfully,

Best Regards

Marielle CAZAUX, director

Jean-Valmy NICOLAS, general manager



Pomerol, Juin 2017.

Mesdames, Messieurs, *Cheux Amis,*

Le millésime 2016 est incontestablement un millésime exceptionnel pour Bordeaux. Ses atouts ont été équitablement répartis entre les différentes appellations. C'est un millésime surprenant et paradoxal tant au point de vue climatique que par ses qualités intrinsèques. Sauvé des eaux du printemps puis de la sécheresse de l'été par une pluie miraculeuse de septembre, ce 2016 offre aujourd'hui une opulence inégalée dans la structure, l'aromatique et la séduction.

Pour la famille Nicolas, c'est un millésime qui reflète plus que jamais tout le potentiel de son terroir unique auquel elle demeure passionnément attachée.

Après un magnifique 2015, La Conseillante prouve une nouvelle fois sa capacité à exprimer le meilleur d'elle-même. Quand tous les grands terroirs de Bordeaux sont en mesure de faire valoir leurs qualités propres, il est encore plus difficile de se distinguer. Et pourtant, ce 2016 brille par sa complexité, sa précision et son élégance.

Ce millésime, dans la lignée de quelques autres (les 2005, 2009 et 2010 pour ne citer que les plus récents), permet enfin à La Conseillante de recueillir l'approbation unanime des critiques. Trois journalistes majeurs (James Suckling, Antonio Galloni et Neal Martin) ont attribué les notes les plus élevées de l'histoire de la propriété avec une moyenne de 97,7/100, nous faisant entrer dans les 15 premières propriétés de Bordeaux.

Nos équipes travaillent en permanence sur la recherche de l'excellence avec minutie à la vigne et toujours plus de précision au chai. Ce millésime confirme que les choix techniques de ces dernières années, guidés par le respect de l'environnement et du terroir, font progresser notre cru dans la bonne direction.

Bien que partiellement touchés par le gel d'Avril, nous souhaitons rester prudents sur les volumes qui seront produits en 2017 avec une perte estimée d'environ 20%. Dans ce contexte particulier, nous avons donc choisi de réduire de 20% par rapport à 2015 les volumes mis en marché cette année.

Notre dernière campagne a été dynamique, enlevée et enthousiaste. Nous formulons les mêmes souhaits de réussite pour celle-ci afin que nos amateurs, présents dans nos marchés historiques, apprécient ce que nous pensons être le plus grand vin que nous avons réalisé au cours de ce siècle.

Encore une fois, nous réitérons notre soutien et notre confiance en la Place et en nos partenaires commerciaux à travers le monde et nous leur redisons que nous sommes à leur côté pour promouvoir la Conseillante. La qualité de la distribution qui ne cesse de progresser grâce à votre travail sur le terrain est une composante essentielle du rayonnement de notre marque pluri-centenaire.

Nous vous prions d'agréer, Mesdames, Messieurs, l'expression de nos salutations distinguées.

Marielle CAZAUX, directrice



Jean-Valmy NICOLAS, gérant

